



أنواع الشركات في القانون الإماراتي 2015





استراتيجية دائرة التنمية الاقتصادية – رأس الخيمة 2017-2015

الرؤية:

الريادة في الأداء لبناء اقتصاد تنافسي ومستدام

الرسالة:

تنظيم النشاط الاقتصادي ومتابعته ودعمه وترويجه؛ لتعزيز التنافسية والإبداع في التنمية الاقتصادية الشاملة والمستدامة بالتعاون مع شركائنا في شفافية واحترام متبادل. بالاعتماد على كوادر وطنية مؤهلة. ونظم وتقنيات ذات كفاءة عالمة.

القيم المؤسسية:

- 1. **التميز:** نحرص على تقديم خدمات ذات قيمة مضافة تلبي احتياجات المتعاملين وتوقعاتهم.
 - 2. المسؤولية: نلتزم مسؤولياتنا جاه المتعاملين والمجتمع.
- 3. **الاحترام:** نحيط متعاملينا وشركاءنا وموظفينا بالعناية الكاملة في احترام متبادل.
- 4. **الشفافية**: نؤمن بالتواصل الواضح والصريح مع متعاملينا وشركائنا وموظفينا وموردينا.
- 5. **التعاون:** نثمن الشراكات وعلاقات التعاون مع موظفينا والجهات ذات الصلة.
 - الإبداع والابتكار: نوفر بيئة محفزة للإبداع والابتكار.

أنواع الشركات في القانون الإماراتي

أولاً: شركة التضامن

هي الشركة التي تتكون من شريكين أو أكثر يكونون مسؤولين بالتضامن في جميع أموالهم عن التزامات الشركة، ويتكون اسم شركة التضامن من أسماء جميع الشركاء، ويجوز أن يقتصر اسمها على ذكر اسم واحد أو أكثر من الشركاء مع إضافة ما يدل على وجود شركة ويكون في نهاية الاسم شركة تضامن، ويجوز أن يكون لها اسم تجاري خاص، ويجب أن يكون جميع الشركاء في الشركة من مواطني الدولة ويعتبر كل شريك فيها تاجرا ويؤدي إفلاس الشركة إلى إفلاس كل الشركاء.

لا يجوز التنازل عن الخصص في الشركة إلا بموافقة جميع الشركاء, ويكون الشركاء مسؤولين بالتضامن في جميع أموالهم عن التزامات الشركة, وتصدر القرارات فيها بإجماع آراء الشركاء – ما لم ينص العقد على الاكتفاء بالأغلبية – ويجوز تعيين مدير للشركة على ألا يتصرف تصرفات تتجاوز الإدارة العادية إلا بموافق الشركاء, ويُسأل المدير عن الضرر الذي يصيب الشركة أو الشركاء أو الغير بسبب مخالفة أحكام عقد الشركة, وقدد الأرباح والخسائر ونصيب كل شريك فيها عند نهاية السنة المالية للشركة من واقع الميزانية وحساب الأرباح والخسائر.

ثانياً: شركة التوصية البسيطة

هي الشركة التي تتكون من شريك متضامن أو أكثر يكون مسؤولاً في جميع أمواله عن التزامات الشركة. ومن شريك موصي أو أكثر لا يكون مسؤولاً عن التزامات الشركة إلا بمقدار حصته في رأس المال. ويجب أن يكون جميع الشركاء المتضامنين في الشركة من مواطني الدولة ويتكون اسم الشركة من اسم واحد أو أكثر من الشركاء المتضامنين مع ما يدل على وجود الشركة. و يجوز أن يكون لها اسم تجاري خاص. ولا يسأل الشريك الموصي من دائني الشركة إلا بمقدار حصته في رأس المال. ولا يجوز للشريك الموصي التدخل في أعمال الإدارة المتصلة بالغير.

تصدر قرارات الشركة بإجماع آراء الشركاء المتضامنين والموصيين – ما لم ينص العقد على الاكتفاء بالأغلبية – ويكون الشريك الموصي مسؤولا عن التصرفات المخالفة التى قام بها.

• الشريك المتضامن: يتفق المركز القانوني للشريك المتضامن في شركة التوصية البسيطة بالمركز القانوني للشريك في شركة التضامن. فيكون مسؤولية شخصية عن ديون الشركة حتى في أمواله الخاصة وبالتضامن مع الشركاء الآخرين – كلما اشتملت الشركة على أكثر من شريك متضامن – وتعتبر شركة

التوصية البسيطة بالنسبة له شركة تضامن. فتكون شخصيته محل اعتبار في تكوين الشركة وبقائها. ويكتسب صفة التاجر بمجرد دخوله الشركة وكل ما يترتب من التزامات على تمتعه بهذه الصفة.

◄ ب. الشريك الموصي: على خلاف الشريك المتضامن، فإن الشريك الموصي لا يسأل عن ديون الشركة إلا في حدود قيمة الحصة التي قدمها في رأس مال الشركة - سواء كانت عينية أو نقدية - ويترتب على المسؤولية المحدودة للشريك الموصي أن إفلاس الشركة لا يؤدى إلى إفلاسه ولو كانت له صفة التاجر.

ثَالثاً: شُركة المساهمة العامة (ش.م.م)

يجوز لخمسة أشخاص أو أكثر تأسيس شركة مساهمة عامة. أو للحكومة الاتحادية أو للحكومة الاتحادية أو للحكومة المحلية أو أية شركة مملوكة بالكامل من قبلهما، وتعتبر شركة مساهمة عامة إذا كان رأس مالها مقسماً إلى أسهم متساوية القيمة قابلة للتداول. ولا يسأل الشريك فيها إلا بقدر حصته في رأس المال. ويكون لكل شركة اسم مشتق من غرضها إلا إذا كانت الشركة تملك متجراً واتخذت اسمه اسماً لها. أو كان غرض الشركة استثمار براءة اختراع مسجلة باسم شخص طبيعي، وفي جميع الأحوال في أن يضاف إلى اسم الشركة عبارة (شركة مساهمة عامة). وللشركة أن تغير اسمها بقرار الجمعية العامة غير العادية. وفيب أن تؤشر بالاسم الجديد في السجل التجاري وفقاً لأحكام القانون. ولا يجوز أن يقل رأس مال الشركة عن ثلاثين مليون درهم، وتكون مسؤولية كل شريك بقدر مساهمته في رأس المال. وعلى المؤسسين أن يكتبوا بأسهم لا تقل عن (30٪) ولا تزيد عن (70٪) من رأس مال الشركة وغب ألا يقل عدد أعضاء مجلس الإدارة عن ثلاثة ولا يزيد عن 11، ويجب أن يكون رئيس مجلس الإدارة من مواطني الدولة.

رابعا : شُركة المساهمة الخاصة

يجوز لعدد من المؤسسين لا يقل عن اثنين أن يؤسسوا فيما بينهم شركة مساهمة خاصة. وجوز لشخص واحد اعتباري تأسيس وتملك شركة مساهمة خاصة لا تطرح أسهمها للاكتتاب العام. وأن يكتتبوا بكامل رأس المال الذي يجب ألا يقل عن خمسة ملايين درهم. ويسري على شركات المساهمة الخاصة ما يسري على أحكام المساهمة العامة – فيما عدا الاكتتاب العام يجوز لها أن تتحول إلى مساهمة عامة إذا توافرت الشروط المنصوص عليها في المادة (217) من قانون الشركات.

خامساً : شركة ذات مسؤولية محدودة (ش.ذ.م.م)

هي الشركة التي لا يجوز أن يزيد عدد الشركاء فيها على خمسين شريكا ولا يقل عدد الشركاء عن اثنين ويجوز لشخص واحد مواطن أو شخص اعتباري تأسيسها. ولا يسأل كل منهم إلا بقدر حصته في رأس المال، ويكون للشركة اسم يؤخذ من غرضها، أو من اسم واحد أو أكثر من الشركاء. ويضاف إليها عبارة (شركة ذات مسؤولية محدودة) مع بيان مقدار رأس مالها. ويكون رأس المال من حصص متساوية لا تقل قيمة كل منها عن ألف درهم، وتوزع الأرباح والخسائر بالتساوي بينهم، ويتولى الإدارة مدير أو أكثر يتم اختيارهم من بين الشركاء أو غيرهم ، ولا يجوز تعديل عقد الشركة أو زيادة رأس المال أو تخفيضه إلا بموافقة عدد من الشركاء يمثلون ثلاثة أرباع رأس المال – ما لم ينص العقد على خلاف ذلك – ويجب على الشركة أن تجنّب كل سنة 10٪ من أرباحها الصافية لتكوين احتياطيّ قانوني، ويجوز وقف هذا التجنّب إذا بلغ الاحتياطي نصف رأس المال .

الشركة القابضة

هي شركة مساهمة أو شركة ذات مسؤولية محدودة تؤسس شركات تابعة لها داخل الدولة أو خارجها أو السيطرة على شركات قائمة ويمكن أن يكون اسم الشركة متبوعاً بعبارة «شركة قابضة»، وتملك الشركة القابضة حصصا أو اسهم في شركات مساهمة وشركة ذات مسؤولية محدودة، وتقدم القروض والتمويل للشركات التابعة لها، وتمتلك العقارات والمنقولات اللازمة لمباشرة نشاطها وتمتلك حقوق براءات الاختراع.

المؤسسة الفردية

تعريف المؤسسة الفردية :

هى المنشأة التى يمتلكها شخص واحد وذلك لممارسة نشاط اقتصادى. جّارى. مهنى. صناعى. سياحى. وترتبط الذمة المالية للمؤسسة الفردية بذمة مالكها بحيث يكون مسؤولاً عن جميع الالتزامات المالية المترتبة على المؤسسة.

تعريف وكيل الخدمات:

هو ان يكون الكفيل من مواطنى دولة الامارات العربية المتحدة ويكون مجرد كفيل رخصة فقط ولا يحق له التدخل فى شؤون المؤسسة ويقوم بذلك مقابل مبلغ مالى يكتب فى عقد وكيل الخدمات المحلى ويكون المستثمر فى الرخصة هو المالك الفعلى لها وله حق التصرف فى كل ما يخص المؤسسة.

** تقتصر واجبات والتزامات الكفيل المواطن فجّاه المستثمر وهي تمكين المستثمر من مارسة نشاطه في إمارة راس الخيمة ومن ذلك على سبيل المثال المساعدة في استخراج

الرخصة المهنسية وتجديدها والمعاونة في الحصول على تأشيرات العمل اللازمة وتجديدها لدي وزارة العمل وغيرها من الدوائر والهيئات الحكومية بحيث يكون صاحبها حيث مسؤولاً عن كافة الالتزامات المالية المترتبه على المؤسسة.

شركة اعمال محنية

1 - يجوز للأشخاص الطبيعيين سواء من مواطني الدولة أو من غيرهم الاشتراك فيما بينهم لمزاولة الأعمال المهنية أو الحرفية في الإمارة بأنفسهم من خلال تأسيس «شركة أعمال» طبقا لأحكام التشريعات واللوائح الصادرة عن الدائرة في هذا الشأن, و للشخص الاعتباري أن يكون شريكا في «شركة الأعمال» شريطة أن تكون طبيعة نشاطه مماثلة للنشاط المراد مزاولته.

2- لغير مواطني الدولة مزاولة الأعمال المهنية أو الحرفية شريطة أن يكون لهم وكيل خدمات محلي متمتع بجنسية الدولة, ويجوز أن يكون وكيل الخدمات شخصا اعتبارا علي أن يكون جميع الشركاء فيه متمتعين بجنسية الدولة.

the legislation and regulations issued by the Department in this regard. A legal person is also eligible to be a partner in the (Works Company) - provided its original activity is similar to the activity to be practiced.

2- Non-UAE nationals are eligible to practice vocational and occupational activities provided they avail of the services of a local services agent who must be a UAE citizen. The local services agent sponsor can be a legal person provided all its partners are UAE citizens.

or contribute to the joint-stock companies and limited liability companies, provide loans and financing to its subsidiaries, own property to conduct its operations and owns patent rights.

Seventh: Limited Liability Company (LLC)

Sole Establishment

Definition: This is a business that is owned by a sole proprietor through which to practice such business activities as economic, commercial, vocational, industrial, tourism....etc. The business owner remains personally responsible for all his business's liabilities.

The definition of Services Agent:

This is a UAE nationality sponsor who remains a license sponsor only. This means he has no right to interfere in the business's affairs. He plays this role in exchange for a sum of money as agreed in the Local Services Agent Contract. The investor on the license is its actual owner and has the full right to act in all its affairs.

**Duties and obligations of the local sponsor toward the investor are limited to enabling the investor to practice his business activity in the Emirate of Ras Al-Khaimah; this includes, for example, helping in obtaining/renewing the business license, obtaining/renewing work visas with the Ministry of Labor or other government departments/entities on behalf of the license owner, who is solely responsible for all the financial liabilities of his business.

Civil Works Company

1- Natural persons, whether citizens or expats, are eligible to partner with each other to practice vocational and occupational activities in the Emirate by themselves through the establishment of a "Works Company" in accordance with the provisions of

provisions as those applicable to public joint-stock companies with the exception of public subscription. Moreover, the private jointstock company may turn into a public joint-stock one if the terms and conditions stipulated in Article (217) of the Companies Law are fulfilled.

Fifth: Limited Liability Company (LLC)

An LLC is one in which the number of partners shall not be more than fifty and no less than two, one national or legal person may establish it; and each one of them shall not be accountable but in proportion to its respective share in the capital. The LLC's name shall be derived from its purpose or from one or more partners. The wording "Limited Liability Company" shall be added to the name of the company, indicating the amount of the company's capital. Such a capital shall be formed of equal shares the amount of each one should not be less than one thousand dirhams; and the profit and loss shall be distributed evenly amongst them. Administration shall be assumed by one or more managers who are drawn from partners or other. It shall be impermissible for both the company's articles of association to be amended and the capital to be increased or decreased but upon the approval of a number of partners representing three-quarters of the capital unless something otherwise is provided for by the articles of association. It shall also be an imperative to the company to annually set aside 10% of its net profits for purposes of forming a legal reserve, which should be stopped if such a reserve has reached half the capital.

Holding Company

It is a joint stock company or limited liability company that establishes subsidiaries within or outside the state, or control existing companies. The company name may be followed by the word "holding company", the holding company acquire shares

Third: Public Joint Stock Company (PJSC)

Five partners or more may establish a public joint stock company as well as the federal government or the local government or any company that is totally owned by the said governments.

A PJSC shall be one the capital of which is divided into negotiable shares of equal value and partners of which shall be held accountable only for the amount of their respective shares in the capital. Each and every company shall have a name derived from its purpose unless the company is owned by a shopping store and is called after it or if the company's purpose is investing a patent registered in the name of a natural person. In all cases, the phrase "public joint-stock company" should be added to the name of the company which shall not bear any name of another company. The company may change its name pursuant to a decision by the extraordinary general meeting; and the company should mark its new name in the commercial register in accordance with the provisions of the law.

Furthermore, the company's capital should be no less than 30 million dirhams and each and every partner's responsibility shall be proportionate to its own respective contribution to the capital. The share of the founder should not be less than (30%) and more than (70%) of the capital. The number of the board of committee directors shall not be less than 3 and more than 11, and the chairperson shall be UAE local citizen.

Fourth: Private Joint-Stock Company

Some founders whose number is at least two persons may mutually incorporate a private joint-stock company, one legal person may establish and own a private joint stock company, that shall not float its shares for public subscription; and they may subscribe the entire capital which should be no less than two million dirhams. Private Joint-Stock companies shall be governed by the same

respective shares in the capital . All acting partners in the company should be UAE nationals. and the company's name shall be made up of one or more names of such acting or joint partners, along with an indication of the company's existence. permissible for the company to have a special trade name; and the sleeping partner shall not be held accountable to the company's debtors but up to as much as his share in the capital, neither shall it be permissible for the silent partner to interfere with the management's activities associated with third parties.

The company's decisions shall be passed by the unanimous opinions of acting and dormant partners unless it is contractually stipulated that a majority be confined thereto. The sleeping partner shall be held responsible for violations he may have committed.

- a. General Partner: The legal status of the solidarity partner is consistent, in the limited partnership company with the legal status of partner in the general partnership company, who shall be personally responsible for the debts of the company, even in his own money, jointly with other partners, in case the company includes more than one general partner. The company limited partnership company is considered a solidarity company, so the partner solo shall be irrelevant in the formation and operation of the company, and acquire the merchant capacity once entered the company along with all the consequent obligations for this capacity.
- **b**. Limited Partner: Unlike the general partner, the limited partner is not accountable for the company's debts but only within the limits of his share value in the company's capital, whether in kind or cash. The consequent responsibility of the limited partner means that he the company's bankruptcy does not lead to bankruptcy of him, even the partner has the merchant capacity.

Types of Companies in the UAE Law

First: Joint-Liability Company:

A company composed of two or more partners who are jointly responsible in all their funds for the company's obligations. The joint-liability company's name is made up of the names of all partners and may be confined to mentioning the name of one or more of its partners, adding something indicative of the company's existence, plus the (J. L. C.) abbreviation at the end of the name of the company. It may have a special trade name name and all its partners should be UAE nationals. ,Each and every partner in the company is viewed as a tradesman. The company's bankruptcy shall lead to that of all partners.

Shares in the company shall not be assigned but upon the approval of all partners who shall be jointly responsible in their funds for the company's commitments. Decisions in the company shall be issued by the partners' unanimous opinion unless it is provided for that a majority shall be confined thereto. It shall be permissible to appoint the company's manager who does not behave in a manner exceeding the normal management, barring upon the approval of partners. The manager shall be held accountable for the tort befalling the company, partners or third parties on the grounds of violating the company's contract. Profits and losses and the share of each and every partner therein shall be determined at the end of the company's fiscal year based upon the realistic budget and the profit and loss statement.

Second: Limited Partnership

A company consisting of one or more joint partner who shall be responsible in all their funds for the company's obligations, as well as of one or more dormant partners who shall not be responsible for the company's commitments but in proportion to their

Strategy of RAK DED 2015-2017

Vision:

Pioneer in the performance to build a competitiveness and sustainable economy.

Mission:

To regulate, monitor, support and promote the economic activity in order to boost competitiveness, creativity and stimulate comprehensive and sustainable economic development, embracing transparency and mutual respect in the way we deal with our partners, and relying on qualified national cadres and efficient systems and techniques.

Organizational Values:

- 1. Excellence: We are keen to providing value-added services to meet the needs and the expectations of the customers.
- 2. Responsibility: We commit to perform our responsibilities toward the customers and the community.
- 3. **Respect:** We treat our employees, our customers and our partners with immense care and mutual respect.
- 4. Transparency: We believe in clear and explicit communication with our customers, partners, employees and suppliers.
- 5. Collaboration: We value the partnerships and cooperative relations with our employees and the relevant authorities.
- 6. Creativity & Innovation: We provide a creativity & innovation stimulating environment.







TYPES OF COMPANIES in the UAE Law

2015

